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Divendres 16 
de setembre de 
2011 va tenir lloc 
l’Assemblea Ge-
neral constituent 
de la FELIB en 
què es va elegir 
com a president 
per unanimi-
tat Joan Albertí 
Sastre, batle de 
Fornalutx.

A la reunió, 
a més a més 
dels  batles i 
batlesses dels 
ajuntaments de 
les Illes Balears, hi varen assistir el conseller 
d’Administracions Públiques, senyor Simón 
Gornés; la directora general de Funció Pública, 
senyora Núria Riera; el batle de Palma, senyor 
Mateu Isern; el vicepresident del Consell de 
Mallorca, senyor Joan Rotger, i el conseller i el 
director inular de Cooperació Local del Con-
sell de Mallorca, senyors Bernadí Coll i Martí 
À. Torres.

Primerament, l’Assemblea General va proce-
dir a la constitució de la Mesa d’Edat, la qual 
va estar formada, de conformitat amb el Esta-
tuts, pel batle més jove i pel batle de més edat 
d’entre els assistents, que foren Sebastià Sa-
greras, batle de Campos, i Joan Albertí Sastre, 
batle de Fornalutx, respectivament. 
Tot seguit els assistents varen votar el nou pre-
sident de la FELIB, càrrec que va recaure en 

la persona de Joan 
Albertí Sastre, bat-
le de Fornalutx i vi-
cepresident tercer 
de la FELIB durant 
la legislatura 2007-
2011. Albertí agraí 
en primer lloc als 
assistents el seu 
suport i s’ha com-
promès a treballar 
de forma activa en 
favor del municipa-
lisme durant De la 
seva banda, el pre-
sident sortint, Joan 
Ferrà Martorell, 
manifestà la seva 

satisfacció per quatre anys de molta de feina 
feta entre tots els batles i regidors, als quals 
va voler agrair que hagin dedicat part del seu 
temps a assistir a les reunions de la FELIB i als 
fòrums en què participa la Federació.
 
Posteriorment es varen constituir els nous òr-
gans de govern de la Federació: el Consell Exe-
cutiu i la Comissió Permanent. 
Pel que fa a la Secretaria General, ocuparà el 
càrrec el senyor Miquel Santandreu Bestard, 
assessor jurídic de la FELIB.

Així mateix, es va aprofitar l’avinentesa per pre-
sentar un memoràndum de les actuacions rea-
litzades en el procés de desenvolupament del 
Pacte Local i la memòria d’activitats 2007-2011, 
de la qual es va lliurar un exemplar a cada un 
dels assistents.

La FELIB celebra l’Assemblea General constituent i 
renova tots els càrrecs dels seus òrgans de govern

Joan Alb er tí ,  batle  de Fornalutx,  és  elegit  president  p er  unanimitat 
p er  a  la  legislatura 2011-2015
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Benvolguts batles i batlesses,

En primer lloc vull donar les gràcies de manera 
especial als integrants del Consell Executiu i la 
Comissió Permanent per haver acceptat i haver-
se compromès a treballar de forma activa en favor 
del municipalisme durant aquests pròxims quatre 
anys. 
És per mi un gran honor dirigir-me a tots vosal-
tres després d’haver estat escollit per presidir 
aquesta Federació i després d’haver arribat a un 
acord amb les distintes formacions polítiques per 
tal de consensuar la composició dels òrgans de 
govern, tal com estableixen els estatuts que re-
geixen l’organització i el funcionament de la FE-
LIB. D’aquesta manera, en els òrgans rectors de 
la Federació hi està representat el ventall polític 
actual de la Comunitat Autònoma de les Illes Ba-
lears.
Després d’una llarga etapa vinculada i dedicada 
al municipalisme, ja sigui actuant com a batle del 
meu poble, ja sigui per haver participat activament 
en l’activitat d’aquesta casa primerament com a 
vocal, i com a vicepresident els darrers tres anys, 
la Presidència de la FELIB és una tasca que me 
motiva especialment i que m’il·lusiona. 
Durant aquests anys he entès i he pres conscièn-
cia del paper de la Federació i de la importància 
que la veu dels municipis sigui única en la defensa 
dels seus interessos, sempre comuns i al marge 
d’interessos partidistes. 
A aquesta casa, els batles hi venim a posar-nos 
d’acord en el que ens uneix, que és la recerca del 
benefici per als ajuntaments, i quan entram per 
aquesta porta sempre hi hem entrat com a batles, 
i mai com a representants d’una determinada for-
mació política. Esperam que així sigui per molt de 
temps, ja que en aquest fet hi resideix gran part 
de l’èxit present i futur de la nostra labor.
En aquest sentit no vull perdre l’ocasió de recor-
dar alguns companys que ara no continuaran 
aquesta tasca, però que han estat referents en 
la defensa del municipalisme i que ens han mar-
cat un camí que procuraré seguir. Sense ànim de 
ser exhaustiu, voldria destacar especialment figu-
res com la de Ramon Orfila, Llorenç Carretero, 
Antoni Marí, o Vicenç Tur i, com no, de Joan Fe-
rrà, el meu antecessor, que ha aconseguit donar, 
sempre des del diàleg i des del consens, un gran 
impuls a la Federació, omplint-la de contingut, 
iniciant els treballs del tan desitjat Pacte Local a 
les Illes Balears, i el qual ha estat, juntament amb 
Jaume Crespí, protagonista de la unificació del 
moviment municipalista de les Illes Balears.
Precisament la línia marcada en aquesta passada 

legislatura és la que jo pretenc seguir, i el meu ob-
jectiu com a president en aquests propers quatre 
anys ha de ser el de potenciar el paper de la Fe-
deració, fer-la respectar davant les demés institu-
cions en la defensa dels interessos i les reivindi-
cacions de les entitats locals, i molt especialment 
en aquesta època de greus dificultats econòmi-
ques, en què s’hauran de definir al màxim les atri-
bucions i obligacions de cada administració, a la 
vegada que haurem de persistir en la lluita cap a 
un finançament més ajustat a les necessitat reals 
dels municipis.
Altres objectius hauran de ser la simplificació i 

agilització dels tràmits administratius als ajunta-
ments, i també entre aquests i les altres admi-
nistracions, i en general el de tenir presents els 
problemes dels nostres municipis per tal de do-
nar-los una resposta el més satisfactòria i imme-
diata possible. 
Per intentar acomplir totes aquestes fites treba-
llarem estretament, com hem fet fins ara, amb la 
resta d’institucions, especialment amb els depar-
taments de Cooperació Local dels consells insu-
lars, amb la Conselleria d’Administracions Públi-
ques i, com no podria ser d’altra manera, amb la 
Federació Espanyola de Municipis i Províncies. 
Aquesta casa sempre ha estat i continuarà estant 
oberta per a escoltar les propostes de tots els 
responsables polítics i, per aquest mateix motiu, 
demanam a les institucions supramunicipals que 
ens atorguin l’oportunitat de manifestar el parer 
dels ajuntaments i que consensuïn amb nosal-
tres els projectes de llei que afecten les entitats 
locals.
Tots sabem que la situació de les institucions és 
delicada, i la dels municipis encara més, però es-
tic segur que podré comptar amb tots vosaltres 
perquè aquests propers quatre anys sapiguem 
entre tots defensar els interessos de tots i cada 
un dels nostres pobles arreu de les Illes. 
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 D iscurs  del  nou president  de la  FELIB,   Joan Alb er tí  S astre



Formaran la Comissió Permanent les següents persones:
Sr. Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx i president (PP)

Sr. Vicenç Marí Torres, batle de Santa Eulària des Riu i vicepresident 1r (PP)

Sra. Àgueda Reynés Calvache, batlessa de Maó i vicepresidenta 2a (PP)

Sr. Josep Marí Ribas, batle de Sant Josep de sa Talaia i vicepresident 3r (PSOE)

Sr. Jeroni Salom Munar, vocal i batle de Binissalem (PP)

Sr. Joan Jaume Mulet, vocal i batle de Llucmajor (PP)

Sr. Antoni Pastor Cabrer, vocal i batle de Manacor (PP)

Sr. Mateu Isern Estela, vocal i batle de Palma (PP)

Sr. Gabriel Serra Barceló, vocal i batle de sa Pobla (PP)

Sr. Carles Simarro Vicens, vocal i batle de Sóller (PP)

Sr. Antoni Salas Roca, vocal i batle de Costitx (CxI)

Sr. Joan Carles Verd Cirer, vocal i batle de Sencelles (CxI)

Sr. Miquel Ensenyat Riutort, vocal i batle d’Esporles (PSM)

Sr. Jaume Ferrer Ribas, vocal i president del Consell Insular de Formentera (GxF)

Sr. Francesc Miralles Mascaró, vocal i batle d’Algaida (PSOE)

Juntament amb els membres de la Comissió Permanent, formaran el Consell Executiu 
les persones següents:
Sr. Bartomeu Jover Sánchez, vocal i batle d’Estellencs (PP)

Sr. Rafel Torres Gómez, vocal i batle d’Inca (PP)

Sr. Antoni Mulet Campins, vocal i batle de Maria de la Salut (PP)

Sr. Joan Rotger Seguí, vocal i batle de Selva (PP)

Sr. José María de Sintas Zaforteza, vocal i batle de Ciutadella (PP)

Sr. Antoni Marí Marí, vocal i batle de Sant Joan de Labritja (PP)

Sr. Mateu Ferrà Bestard, vocal i batle de Banyalbufar (CxI)

Sr. Bernat Coll Ramon, vocal i batle de Lloseta (PSOE)

Sr. Francisco Javier Ametller Pons, vocal i batle des Mercadal (PSOE)

Sr. Gabriel Ferrà Martorell, vocal i batle de Puigpunyent (IND)

El secretari general és el senyor Miquel Santandreu Bestard
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Galeria fotogràfica



El Consell de Mallorca demana als ajuntaments una pròrroga de 
l’encomanament de la gestió de la recollida selectiva de residus

La consellera de Medi Ambient, Catalina Soler, i 
el director insular de Residus, Antoni Serra, es re-
uniren el 4 d’agost amb la FELIB per demanar als 
ajuntaments una pròrroga de l’encomanament 
de la gestió de la recollida selectiva de residus, 
que finalitza el desembre d’enguany. Així, el con-
tracte que el Consell de Mallorca signà la passa-
da legislatura amb les empreses adjudicatàries 
per dur a terme la recollida selectiva finalitza el 
30 de maig de 2012, en el cas LUMSA, i el 10 
de juny de 2012, en el cas de Melchor Masca-
ró. A causa d’aquest desfasament de dates en-
tre la finalització de la gestió i la dels contrac-
tes amb aquestes dues empreses, el Consell de 
Mallorca ha proposat als ajuntaments que apro-
vin el proper mes de setembre la pròrroga de 
l’encomanament de la gestió, per evitar haver de 
rescindir el contracte amb les empreses abans 
de temps i haver d’indemnitzar-les. Aquesta se-
ria una mesura provisional abans d’implantar 
el nou sistema de recollida pel qual vol apostar 
l’executiu insular, que consisteix a signar conve-
nis amb els ajuntaments, perquè siguin els ajun-
taments els que s’encarreguin directament de la 
recollida selectiva, fet que permetrà una major 
eficiència del sistema i un abaratiment de les 
despeses. A la vegada, cada ajuntament podrà 
establir de quina manera vol gestionar el sistema 
de recollida en funció de les necessitats. A més, 
un dels objectius del Consell amb la implantació 
d’aquest nou sistema és fomentar la recollida de 

residus, per això la dotació econòmica del Con-
sell a cada ajuntament s’assignarà en funció de 
les quantitats de residus recollits.

Els Ajuntaments de Sencelles i Santa Eugènia 
varen signar ahir un conveni de col·laboració 
per tal que les catgories inferiors del FC Sence-
lles puguin utilitzar les instal·lacions per al seu 
entrenament i participació en partits oficials. 
Aquest conveni ve motivat pel fet de que Sen-
celles des de fa uns anys no disposa de camp 
de futbol propi i també pel fet que els dos clubs 
han manifestat als seus respectius ajuntaments 
la decisió d’associar-se en diferents categories. 
El conveni contempla que el club esportiu de Sen-
celles podrà fer ús de les instal·lacions i en contra-
prestació assumirà les despeses de la seva neteja. 
Els batles consideren que amb aquesta mesura 
no només ofereixen els nins de Sencelles unes 

instal·lacions estables per a la pràctica del futbol, 
sino que a més, això suposarà un estalvi important 
en despeses generals per als dos ajuntaments.

Els ajuntaments de Sencelles i  Santa Eugènia signen un 
conveni per compar tir  instal. lacions espor tives
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El passat dia 10 de novembre, el president del 
Govern de les Illes Balears es va reunir amb 
un grup de representants de les entitats locals 
amb la finalitat de ser informat de les reivindi-
cacions que plantegen els municipis en aquests 
moments d’especial dificultat econòmica. La 
necessitat de fer aquesta reunió, la va determi-
nar el consell executiu el passat 14 d’octubre a 
la seu de la FELIB.

El representants que hi assistiren foren Joan 
Albertí, president de la FELIB i batle de Forna-
lutx, Vicent Marí, batle de Santa Eulàlia des Riu, 
Àgueda Reynés, batlessa de Maó, ambdós vice-
presidents de la FELIB, Francesc Miralles, bat-
le d’Algaida, Antoni Salas, batle de Costitx, Vi-
cenç Vidal, regidor de l’Ajuntament d’Esporles, 
Bartomeu Jover, batle d’Estellencs, el Sr. Rafel 
Torres, batle d’Inca, el Sr. Carlos Simarro, batle 
de Sóller i Miquel Santandreu, secretari general 
de la FELIB.

Durant la reunió, que tingué lloc al Consolat de 
la Mar, el president de la comunitat  va mani-
festar la seva especial sensibilitat en relació als 
problemes plantejats pels representants de la 
Federació, recordant que fins no fa poc ell ma-
teix era president d’una corporació municipal.

A continuació, els representants li varen expli-
car les principals reivindicacions:

Pel que fa a les dificultats sorgides en relació al 
pagament del Fons de Cooperació Municipal, el 
president de la CA va informar del pagament del 
75% de les quantitats previstes per a enguany 

i el cobrament del 25% restant durant l’exercici 
vinent, juntament amb les quantitats correspo-
nents a aquest, que no serien en cap cas infe-
riors a les pressupostades per enguany.

El president va assegurar també que el paga-
ment de les quantitats destinades a les remu-
neracions dels càrrecs electes per part de la 
comunitat autònoma és un tema que considera 
de la màxima prioritat i va explicar que havia do-
nat les instruccions oportunes perquè s’efectuï 
el pagament al més aviat possible.

En relació al servei de Policia Turística, es va 
demanar que la comunitat autònoma en garan-
tís el finançament de cara als propers exercicis. 
Al mateix temps, es va demanar la creació d’un 
marc jurídic que permeti mancomunar els dis-
tints serveis prestats per la policia local entre 
diferents ajuntaments.

El president, davant les demandes dels re-
presentants municipals, es va comprometre a 
mantenir la dotació pressupostària per a l’any 
2012 en les mateixes condicions que al 2011. 
També va explicar que la Direcció General de 
Funció Pública, Administració Pública i Qualitat 
dels Serveis treballa en l’actualitat en la creació 
del marc jurídic requerit per les entitats locals.

També va expressar la seva intenció que la Co-
missió per al Desenvolupament del Pacte Local, 
continuï amb els treballs iniciats a la legislatura 
anterior per aprofundir en la tasca de delimitar 
les competències municipals.

Amb posterioritat, els representants municipals 
varen demanar que les decisions que afectin 
els ajuntaments siguin consensuades inicial-
ment amb la FELIB, que es creï una comissió 
de treball per aconseguir el reforç pressupos-
tari necessari per donar suport a les seves ac-
tuacions.

Finalment, el president del Govern es va posar 
a disposició dels responsables de les entitats 
locals per mantenir les reunions necessàries 
perquè els representants de la FELIB li pugin 
presentar i explicar les seves reivindicacions i 
necessitats.    Fotos: CAIB

Una representació de la FELIB es reuneix amb el president del 
Govern de les Illes Balears per exposar-li els problemes que 

afecten actualment les entitats locals



Joan Albertí, president de la FELIB, juntament 
amb el batle de Santa Eulària, Vicent Marí, i el 
batle d’Inca, Rabel Torres, assistiren a la prime-
ra Junta Territorial de la Federació Espanyola de 
Municipis i Províncies, que tengué lloc el passat 
14 de desembre.
El president de la FEMP, Juan Ignacio Zoido, bat-
le de Sevilla, demanarà al nou Govern un ajorna-
ment a deu anys de la devolució dels lliuraments 
a compte dels ajuntaments corresponents als 
exercicis 2008 i 2009. Amb això, ha vingut a re-
afirmar el compromís que va adquirir en aquest 
sentit durant la X Assemblea General, celebrada 
el passat mes de setembre.
Davant els membres del Consell Territorial, Zoido 

ha recalcat que no «canviarà el seu discurs», i al-
hora ha insistit en la necessitat de conèixer amb 
urgència la viabilitat d’aquest ajornament per-
què els ajuntaments espanyols puguin elaborar 
sense incerteses els seus pressupostos per al 
2012.
 En posteriors declaracions a la premsa, Zoido ha 
posat èmfasi en la indefinició que viuen els ajun-
taments en matèria de competències i finança-
ment en els darrers anys, així com en la necessi-
tat de “solucionar” una situació que arrosseguen 
des de la legislatura anterior. Amb vista al futur, 
el president de la FEMP s’ha mostrat confiat en 
el profund coneixement que Mariano Rajoy, futur 
president de l’executiu de la nació (en el moment 
de la reunió), té de l’Administració espanyola i, 
especialment, de la local. Així mateix, ha afegit 
que, tot i que encara no hi ha Govern constituït, 
«estic convençut que si mantenim l’esperit de 
consens que està presidint aquestes primeres 
reunions de la FEMP, podrem aportar allò que 
el municipalisme ens demana als responsables 

locals: resoldre els problemes dels ciutadans».
 

A la reunió del Consell Territorial, va quedar apro-
vat per consens el nou pressupost de la FEMP. 
Es tracta d’un pressupost auster, al voltant de 54 
milions d’euros, i que representa un 8 % menys 
de la quantitat consignada a aquest efecte en 
l’exercici de 2011.
D’altra banda, i davant la difícil situació que tra-
vessen els governs locals, el Consell Territorial 
va aprovar la constitució d’un grup de treball 
que, en el si de la Comissió d’Hisendes Lo-
cals, s’encarregarà de buscar propostes i línies 
d’actuació per resoldre les greus dificultats que 
han d’afrontar. Paral·lelament, el president va 
anunciar el compromís de la FEMP de desplegar 

una extensa activitat per renovar tots els con-
venis de col·laboració que la Federació té ac-
tualment vigents amb altres organismes i insti-
tucions, i que resulten de gran interès i ajuda per 
als governs locals.
En la línia d’austeritat que regirà les properes ac-
tuacions, el Consell també va acordar mantenir 
congelades per cinquè any consecutiu, les quo-
tes que els ajuntaments, diputacions, cabildos i 
consells insulars paguen anualment com a socis 
de la FEMP.    Fotos: FEMP

El president de la FELIB assisteix
 a la Junta Territorial de la FEMP
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Joan Ferrà repassa quatre anys de feina a la FELIB i defineix els 
objectius dels ajuntaments per a la propera legislatura

Tots els batles i regidors que gaudim el dia 
a dia als ajuntaments, en la primera línia de 
la política activa, des del contacte directe 

amb la ciutadania, escoltant i resolent els seus 
problemes, i, en definitiva, lluitant per augmen-
tar la seva qualitat de vida, sabem la importància 
que té tenir el recolzament d’una institució que 

des de la 
n o s t r a 
unió vet-
la perquè 
aquestes 
t a s q u e s 
tan com-
p l i cades 
i dificul-
toses es 
p u g u i n 
desenvo-
lupar en 
les millors 
c o n d i c i -
ons, tan 
tècniques 
com fi-
nanceres.
La Federa-
ció d’Enti-

tats Locals de les Illes Balears ha estat i hauria 
de continuar essent la veu dels batles, dels re-
gidors, des de la seva unió al voltant de tots els 
punts que ens uneixen, que no són altres que la 
gestió dels nostres ajuntaments, el dia a dia, i, 
en aquesta tasca, les dificultats que ens trobam 
tots són pràcticament les mateixes. Són més 
les coses que ens uneixen que les que ens se-
paren. I hem de saber fer prevaler les que ens 
uneixen, per així, ser més forts de cada vegada, 
i tenir més presència ens els fòrums en què es 
decideixen polítiques que afecten els nostres 
ajuntaments, la ciutadania en definitiva. Aques-
ta ha estat, i esper que ho segueixi essent, la 
flama que ha mantingut la FELIB, amb els seus 
alts i baixos, aquesta passada legislatura. 
Avui ens trobam en una etapa crucial per aclarir 
tot aquest embull de funcions que es presten 
des dels ajuntaments, sense assignació finan-
cera, i que ningú sap on col·locar sobre el pa-
per. Aquesta tasca ja està començada i crec que 
ben encaminada, durant els darrers dos anys i, 

una vegada unificades les dues associacions 
de municipis que existien, s’ha treballat de va-
lent per posar els fonaments del que ha de ser 
el futur Estatut d’Autonomia Local. Esper que 
aquesta feina no caigui en sac romput i serveixi 
per arribar, com més aviat millor, a l’objectiu fi-
nal: la solució definitiva al model de competèn-
cies i finançament dels ajuntaments.
Vivim una gran crisi econòmica global, en què 
no ens queda més remei que afrontar grans 
canvis i modernitzar la gestió dels nostres ajun-
taments de cara a la màxima rendibilització dels 
recursos. No val demanar més pressupost, sinó 
tot el contrari, haurem de fer més amb menys, 
i per això hem de posar les eines que tenim 
al nostre abast per fer que els diners rendeixin 
més; hem de gestionar millor les nostres eines 
de proveïment de recursos econòmics; hem de 
fer que la nostra gestió sigui més eficaç i efici-
ent, així podrem augmentar el rendiment dels 
nostres recursos i, alhora, la qualitat dels nos-
tres serveis, donant així, més qualitat de vida 
als nostres ciutadans i ciutadanes.
I encara un altre tema molt important que ha 
de marcar una empremta en la nostra gestió és 
la lluita contra el canvi climàtic. Per tots és sa-
but i acceptat que estam davant un problema 
global, amb conseqüències econòmiques, so-
cials i naturals que ja patim i que té solucions 
locals. Això vol dir que és als pobles i a les nos-
tres ciutats on es poden adoptar polítiques que 
incideixin a frenar aquest canvi en gairebé un 
60%. Per tant, també hem d’adoptar les mesu-
res adients, recolzats en les polítiques i ajudes 
de la Unió Europea, els governs estatals i els 
autonòmics.
És clar que ens trobam en un punt d’inflexió 
molt important del govern local, estam a les 
portes de la tercera descentralització, a les por-
tes d’un nou paradigma de la gestió municipal 
pel que fa a la seva modernització i la qualifi-
cació dels seus serveis, i també davant el gran 
repte de sortir, de la millor manera possible, de 
la gran crisi global que ens afecta a tots, al ma-
teix temps que intentam posar fre al canvi cli-
màtic, tot això des de la modèstia dels nostres 
ajuntaments. Però com sempre ha estat, estic 
segur que serem els ajuntaments, i els batles i 
regidors, els que farem feina de debò perquè 
tot això sigui possible. Endavant i ànim.
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